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02  ZPRAVODAJ

z 24. zasedání zastupitelstva Obce Černá v Pošumaví 
ze dne 5. 12. 2016

Zastupitelstvo obce schvaluje: 
1. Zveřejnění návrhu rozpočtu na rok 2017:

příjmy 29 965 695,- Kč, výdaje 29 965 695,- Kč   
2. Přidělení bytu 3 + 1 na č.p. 19 M.P. a bytu 2 + 1 L.H. na č.p. 9
3. Dar jihočeskému centru pro zdravotně postižené 

v Českém Krumlově 1 000,- Kč.
4. Příspěvek pro myslivecké sdružení Černá Hora 

Černá v Pošumaví ve výši 30 000,- Kč
5. Poskytnutí jednorázové dotace ve výši 33 000,- Kč

z rozpočtu obce Černá v Pošumaví, na extrémní závod 
„LIPNO ICE MARATON“

6. Firmu dle výběrového řízení ze dne 23. 11. 2016
Porsche Inter Auto CZ spol. s.r.o., České Budějovice

7. Členy pro výběrové řízení na dotaci ze SZIF a � rmu pro 
realizaci výběrového řízení GARANTA CZ a.s.

8. Podání žádostí na dotaci z Jihočeského kraje 
na vodohospodářskou infrastrukturu pro rok 2017 
a podání žádostí na dotaci Programu obnovy venkova 
– WC Letní Kino a  oprava veřejného osvětlení 
Dolní Vltavice.

9. Smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného břeme-
ne na p.č. 10, 11/1 a 11/11 v k.ú. Černá v Pošumaví 
„Černá v Pošumaví kabel TS OBS-NN“ pro 
E.ON Distribuce a.s. za úplatu . 

10. Smlouvu o zřízení věcného břemene rekonstrukce 
kanalizační přípojky  189/2 a 1505/2 
„Jachetní klub Černá v Pošumaví “.  

11. Prodej pozemku p.č. 575/2  o výměře 5 m2 vlastníkovi 
nemovitosti p.č. 575/1 v k.ú. Černá v Pošumaví za 40,- Kč 
za m2 a náklady s prodejem spojené.

12. Zveřejnění  záměru prodat pozemek p.č. 232/4
13. Zveřejnění záměru prodat část pozemku p.č. 447/161

Mikulášská nadílka
I str. 3 

Z historie MS 
I str. 4–5

Setkání seniorů
I str. 5

Zprávy z MŠ a ZŠ
I str. 6-7

Králíkovo království
I str. 8–9

Musica Viva
I str. 10 

Vzpomínky
I str. 10

Návštěva seniorů HP
I str. 11

Dolní Vltavice
I str. 12–13
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z 25. zasedání zastupitelstva Obce Černá v Pošumaví ze 
dne 28.12.2016
Zastupitelstvo obce schvaluje: 
1. Rozpočet obce na rok 2017: příjmy ve výši 29 965 695,- Kč, 

výdaje ve výši 29 965 695,- Kč (příloha č. 1)
2. Rozpočtové opatření č. 10: příjmy 404 652,- Kč, 

výdaje 404 652,- Kč (příloha č. 2) 
Rozpočtové opatření č. 11: příjmy 0,- Kč, výdaje 0,- Kč 
(příloha č. 2)

3. Měsíční odměny za výkon funkce neuvolněným členům 
zastupitelstva, místostarostky, předsedům kontrolního 
a � nančního výboru  v maximální částce od 1. 1. 2017 
dle přílohy č. 1 k nařízení vlády č. 37/2003 Sb. (příloha č. 3)

4. Věci předané příspěvkové organizaci ZŠ a MŠ Černá 
v Pošumaví do výpůjčky (příloha č. 4)

5. Podání žádostí o dotace z grantů Jihočeského kraje
6. Uzavření smlouvy o dílo na projektovou dokumentaci 

pro „Novostavbu komunitního centra“ s � rmou Malý 
Velký Atelier s.r.o. a pověřuje starostku I. Pekárkovou 
podpisem smlouvy. 

7. Žádost na Státní pozemkový úřad na realizaci cest z kom-
plexní pozemkové úpravy plánu společných zařízení.

Vývoz BIO popelnic:
5. 1. 2017 I 2. 2. 2017

2. 3. 2017

Blahopřejeme

V lednu svá výročí oslaví 
paní Marie Musilová, 
paní Alena Tomanová 
a pánové Alois Skácel
a Rostislav Ružbatský. 

Všem jubilantům 
přejeme vše nejlepší, 

hodně štěstí, zdraví a po-
hody v osobním životě. 

Za SPOZ Věra Daňová

Mikulášská nadílka
Nadílka se konala na hotelu Racek na začátku prosince.Děti si nadílku i zábavný program 
velmi užily a přišel i Mikuláš v doprovodu čerta a anděla.
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Černá v Pošumaví                                       2. pokračování

Rok 1971
MS měla na počátku roku 

celkem 25 členů. Během roku 
byli přijati za členy: Karel 
Machač, Václav Macháček, 
Ludovít Michalecký a Jan Do-
lanský. Naopak Ondrej Hrúz 
vystoupil a Jan Vácha (obr.) 
v květnu a František Pivec  
v červnu zemřeli. 

27. 2. 1971 byl na výroční 
členské schůzi zvolen nový 
výbor ve složení:

předseda 
Václav Vácha, 
myslivecký hospodář  
Vilém Augsten
zapisovatel  
Václav Lovětínský
pokladník  
Milan Novotný 
členové:  
František Švamberk,  
Josef Macháček  
a Ivo Němec
předseda reviz. komise 
Josef Záškoda st.
člen revizní komise 
Bohuslav Morcha
V listopadu a prosinci se 

uskutečnilo pět honů, ulovi-
lo se ještě tehdy 110 zajíců  
a 52 bažantů. Černá zvěř 
ještě nebyla tolik rozšířena, 
ulovili se pouze 2 kusy. Za 
odstřel tetřívků, ale i srnců 
zaplatili dva občané tehdejší 
NSR celkem 1 900 Kčs za tet-

řívky a další za 3 srnce 2 660 
Kčs.

Hostem v MS byl pan Mo-
ravčík z JZD Pavlov, chtěl 
střelit tetřívka, ale neu-
lovil, zato střelil jestřába. 
MS měla 5 loveckých psů  
a nejlepšími jednotlivci byli 
Václav Vácha, Ivan Němec, 
Jaroslav Zimmermann a Mi-
lan Novotný.

Rok 1972
Na počátku roku měla MS 

26 členů, dne 4. listopadu 
1972 zemřel Jan Novotný. 
V revíru se tento rok nasčíta-
lo větší množství zvěře a také 
více bylo uloveno. Například 
zajíců se ulovilo 187 ks, 52 ks 
srnčí zvěře, 3 kňouři a 2 sela-
ta, stále ještě 6 tetřívků a také 
jeden jelen.

Opět se změnil výbor: před-
sedou byl zvolen – Švamberk 
František. Dále ve výboru 

byli: Augsten Vilém, Novotný 
Milan, Lovětínský Václav,-
Beneš Jaroslav, Němec Ivo, 
Macháček Josef, Záškoda 
Josef st., Macháček Václav  
a Rosický Jaroslav.

Tehdejší příjmy MS byly 
10 557 Kčs a výdaje 7 323,40 
Kčs. Loveckých psů bylo šest.

Slib členů Myslivecké 
stráže na ONV složili dne 
1. 12. 1972 Václav Vácha, 
Ivo Němec, Jaroslav Rosic-
ký, Jaroslav Zimmermann  
a Josef Záškoda ml. Na okres-
ní konferenci byli zvoleni: 
Augsten, Švamberk. Členové 
odpracovali na pomoc stát-
nímu statku celkem 116 
hodin, na pomoc MNV 202 
hodin a pro myslivost 583 
hodin. Zajistili si 86 q sena  
a 15 q zadního obilí. Na plán 
250 kg dodávky zvěře bylo 
dodáno 297 kg.

Nájemní smlouva honitby 
byla se Státním statkem pro-
dloužena o 10 let, do roku 
1982. O honitbu v hraničním 
pásmu za ženijním zátara-
sem MS přišla.

Rok 1973
Na počátku roku měla MS 

25 členů, Jan Dolanský se od-
stěhoval, Bohuslav Morcha 
(obr.) byl vazebně zajištěn  
a Karlu Machačovi nebyl pro-

Jan Vácha
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dloužen lovecký lístek, takže 
na konci roku bylo 22 členů. 

Opět bylo 5 honů, odlove-
no mimo jiného 222 zajíců  
a celkem 8 ks černé zvěře, 
108 kachen, 73 bažantů.

Na zimu zajištěno 75 q 
sena, 35 q obilí a 5 q ža-
ludů. Na brigádách pro 
zemědělství, MNV a pro my-
slivost bylo odpracováno 
celkem 1 210 hodin.

V okresní soutěži byla MS 
vyhodnocena na 5. místě.  
V agitačním středisku si ob-
čané mohli ve dnech 24.–29. 
dubna prohlédnout výstavu 
chovatelských trofejí. V červ-
nu byla provedena v Horní 

Plané kontrola všech zbraní. 
V prostoru Lomeček ve smě-
ru na Jestřábí byly založeny 
remízky.

Myslivecké stráži byly při-
děleny jednotlivé úseky:

Zimmermann Jaroslav 
po silnici z Černé do Mokré 
a k Ořechovce
Vácha Václav 
po silnici z Černé na Muc-
kov a dále na Světlík
Rosický Jaroslav 
po silnici z Černé na Plá-
ničku a Vyžbohy
Záškoda Josef ml. 
po silnici na Jestřábí, Bliž-
nou a Dolní Vltavici 
Němec Ivo 

Plánička–Bližná–Jestřábí 
–Černá

Jako adepti byli přijati: 
Musil Gustav ml.  
a Kosiarský František

 
Pokračování č. 3 příště!

Setkání seniorů
V sobotu 17. prosince 2016 proběhlo tradiční setkání seniorů v penzionu Rex. K tanci a poslechu 
hrála kapela Mramor. Setkání bylo velmi milé a příjemné, plné povídání a zpěvu.

Bohuslav Morcha 
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Zprávy ze školky
Prosinec nám moc sněhu k zimním hrátkám neposkytl, přesto jsme se ve školce nenudili.  
Věnovali jsme se přípravám na nejkrásnější svátky v roce, zdobení, pečení a tvoření. Vše na-
víc probíhalo ve ztížených podmínkách, protože jsme začali rekonstruovat 1. třídu. Odměnou  
a krásným vánočním dárkem nám všem zato bude krásné a příjemné prostředí.

• V pondělí 5. prosince dostaly děti čertovský dárek – jely do kina do Českého Krumlova 
 na velice hezké staročeské pásmo „Vánoční pohádky“. Po návratu do školky na nás 
čekal další dárek od Mikuláše v podobě sladkých balíčků. Za něj i za příspěvek na 
dopravu, však musíme poděkovat paní D. Kaprálové. Děkujeme.

• V adventních dnech jsme se také připravovali na besídku pro rodiče. Čertovskou po-
hádku jsme jim zahráli a vánoční koledy zazpívali ve čtvrtek 15. prosince. Následovalo 
posezení u stromečku, povídání, ochutnávání vánočního cukroví a hlavně Vánoční 
jarmark s výrobky dětí, paní učitelek i rodičů. Moc děkujeme paní Kaprálové a paní 
Jedličkové za výrobky. Velice příjemná částka bude opět využita ve prospěch dětí.

• V pátek 16. prosince k nám přijel divadelní soubor Ivana Urbánka s hudebním vystou-
pením Slyšte, slyšte, aneb „Co se stalo v Betlémě“. Děti se tak příjemným prožitkem  
a spoluúčinkováním dozvěděly příběh o Ježíškovi.

• S vánočním vystoupením jsme se (díky dopravě paní Brunerové) také letos vypravili 
20. prosince do Domova důchodců Horní Planá. Věříme, že jsme čertovskou pohád-
kou a společným zpíváním koled dědečky a babičky v domově potěšili.

Závěrem bychom chtěli poděkovat rodičům a všem našim příznivcům a sponzorům, kteří nás 
podporují materiálně, �nančně i laskavým slovem.

Přejeme všem klidný a pohodový rok 2017.
Kolektiv MŠ
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Ohlédnutí za prosincem 
5. 12. 2016 nás navštívil Mikuláš, čert  

a anděl. Všichni jsme řekli básničku a za 
to jsme dostali balíček (tímto děkujeme 
p. Kaprálové). 

Hlavním prosincovým tématem byla 
besídka pro rodiče. I přes velkou nemoc-
nost dětí se nám ji podařilo připravit. 
Besídka byla zaměřená nejen sportov-
ně (školní projekt „Sport nás baví“), ale 
i vánočně. Zpívali jsme koledy a zahráli 
vánoční příběh. Děkujeme všem, kteří se 
podíleli na občerstvení. 

V prosinci jsme také zdobili strom pro zví-
řata a poslední den školy jsme měli besídku 
jenom pro nás, při které jsme si rozdali dá-
rečky a ochutnali cukroví od rodičů.

Žáci ZŠ 

Zprávy ze školy

Spolek FČAS

Máte doma předškoláka nebo školáka? Nevíte si s ním občas rady? Neumí si představit život 
bez mobilu či počítačových her? Anebo řešíte problémy s kyberšikanou? Jak zvládnout období 
dospívání?

Přijďte načerpat inspiraci, získat odpovědi na Vaše otázky, dozvědět se o strategiích ve vý-
chově a sdílet životní zkušenosti na besedu Prevence rizikového chování dětí a mládeže.

Kdy: 27. 1. 2017 od 17:30 do 19:30 hodin
Kde: Klub FČAS, Frymburk č.p. 23 (budova bývalé MŠ)
Lektor: Mgr. Jakub Průcha, Pedagogicko-psychologická poradna v Českém Krumlově
Cena: 50 Kč, pro členy Spolku FČAS zdarma

Pod vedením zkušeného odborníka se budeme těmito tématy zabývat. Uslyšíme příběhy 
z praxe. Po skončení besedy bude příležitost poradit se s lektorem v rámci individuální 
poradny (v ústraní). Beseda je vhodná pro rodiče, prarodiče a všechny, kdo se podílejí na 
výchově dětí a mládeže.

Případné dotazy na fcas@centrum.cz nebo tel: 737 255 472.

Za Spolek FČAS  
Marcela Frajová
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Pěšky nebo na kole (autem 
vjezd zakázán) podél pří-
rodní rezervace „Pláničský 
rybník“ a dále podél přírodní 
památky „Kotlina pod Plá-
ničským rybníkem“ cestou 
směrem na Milnou narazí-
te těsně na hranici přírodní 
památky na poměrně velký 
objekt, který býval obydlím 
poněkud svérázné postavy  
– Josefa Králíka.

V katastrální mapě nazý-
vaný Lužní mlýn, býval podle 
vyprávění pamětníků spíše 
hamrem, jakousi kovárnou 
poháněnou vodním kolem. 
Ovšem v době, kdy si Josef 
Králík toto místo vyhlédl a na 
MNV Světlík požádal o kou-
pi, jednalo se spíše o ruinu. 
Všichni, kteří pak měli mož-
nost vidět přeměnu, kterou 
zde Králík v dalším období 
provedl, mohou dosvědčit, 
že zde udělal velký kus práce.

Vyšehradský jezdec
Josef Králík přišel do této 

oblasti někdy kolem roku 
1965, když předtím cestoval 
různě po republice a míval 
přitom dost problémů s VB, 
s STB i s PS. On totiž údajně 
patřil k tzv. „Vyšehradským 
jezdcům“, o kterých se v teh- 
dejších novinách psalo jako 
o největších vyvrhelích, kte-
ří se zhlédli v kapitalistické 

ideologii a zvrhlé kultuře. 
Aby si vydělali na svůj �á-
kačský život, tak kradli  
a loupili. Nejvíce prý však 
přepadali mladé uvědomě-
lé komunisty a mládežníky  
a pak slavnostně pálily 
ukořistěné svazácké košile  
a vlajky. Josef Králík ovšem 
nepatřil k vůdcům této sku-
piny, kteří byli v polovině 
padesátých let zavřeni, ale 
odnesl to „pouze“ vyhoště-
ním z Prahy. O své minulosti 
nikdy nemluvil a nikdo se ho 
také na nic nevyptával.

Až do roku 1973 bydlel na 
ubikacích polesí Vřesná a asi 
od tohoto roku se pak pus-
til do stavby svého objektu.  
U lesů byl v pracovním 
poměru jako brigádník, pro-
tože se na něho prý těžko 
mohlo spolehnout. Bylo-li 
hezky, tak většinou praco-
val doma. Jako brigádník 
pak stavěl oplocenky, dělal 
prořezávky, připravoval tyčo-
vinu, sázel stromky apod. 
Přitom si vždy připravil po-
třebné dřevo na stavbu, 
které mu pak některý lesní 
dělník přivezl, ale mnoho 
materiálu si však navozil a 
nanosil sám. I jeho způsob 
získání byl zajímavý, snažil 
se, aby to měl co nejlacinější, 
proto třeba přinášel čerstvé 
i sušené houby do prodejny 

stavebnin nebo na nádraží 
a zde pak uklízel například 
rozsypaný cement, který mu 
za tento „úplatek“ ponecha-
li. Velmi často navštěvoval 
skládky odpadů, které na-
zýval „zlatý důl“, a našel zde 
mnoho pro něho zajímavých 
a cenných věcí. Ty pak na 
kolečku s popruhy vozil po-
měrně značnou vzdálenost 
ke svému obydlí. Na starých 
zbořeništích na Svánkově, 
Bedřichově a jinde nacházel 
spoustu kamenů, které mu 
pak traktoristé přiváželi.

Postupně svůj objekt vy-
lepšoval, vystavěl obvodové 
zdi, ze dřeva pak obytnou 
část, vystavěl krbová kam-
na, vyhloubil rybníček, 
zreguloval Lukavický potok, 
který procházel přímo jeho 
pozemkem, vybudoval pán-
ské záchodky, dámské ne, 
protože ho údajně žádná 
dáma svou návštěvou nikdy 
nepočastuje, jak tvrdil.

U objektu byl ještě zacho-
valý náhon. Králík si sám 
vyrobil dřevěné kolo, kte-
ré dokonce zprovoznil, ale 
pak sháněl dynamo, aby 
si mohl vyrábět elektřinu. 
Samozřejmě, že po celou 
dobu dvaceti let zde žil bez 
elektřiny, bez televize, kou-
pil si pouze tranzistorové 
rádio. Společnost mu později  

Králíkovo království aneb „Bláznovo údolí“
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dělal osel Matěj, kterého prý 
koupil asi za dva tisíce korun. 
Pak ještě přikoupil za pět tisíc 
oslici, a protože byla drahá, 
začal jí říkat Drahuška. Ta byla 
pak také jeho pomocníkem, 
když mu lesáčtí kováři vyro-
bili káru, do které jí zapřahal.

Bláznovo údolí
Na své obydlí upozorňo-

val již několik desítek metrů 
předem, kdy na stromech  
a různých samorostech měl 
umístěno nesčetné množství 
nápisů, zejména zákazů. Za-
kazoval tam křičení, volání, 
houkání, troubení, práskání 
bičem a podobně. Mnoho 
samorostů měl i uvnitř své-
ho království a na nich 
namalovány na sololitových 
destičkách různé aforismy. 
Také z tohoto důvodu byla 
tato oblast jeho působiště 
nazývána „Bláznovo údolí“. 
(obr. původní – dnes přesta-
věno novým majitelem)

S Josefem Králíkem jsem 
se rovněž znal, i když ne ni-
jak důvěrně. Většinou spíše 
důvěřoval lesákům. Při jedné 
návštěvě u něho jsem po-
chválil jeho dílo, a protože 

se mi líbily ony aforismy, tak 
mi dvě destičky daroval. Ješ-
tě dnes je mám stále doma  
a mohu citovat: „Kdo se chce 
zavděčit, ten nemůže mluvit 
pravdu“ a druhá: „Nejčastě-
ji zavíráme oči tam, kde se 
bojíme otevřít hubu“ – na 
tehdejší dobu odvážná rče-
ní, bohužel stále platná.

Josef Králík byl velmi se-
čtělý, byl vášnivým čtenářem 
a téměř každý týden mu na 
poštu do Černé v Pošumaví 
chodily knihy. Podle dů-
věrných informací to byly 
publikace většinou tehdy 
zakázané např. Černí baroni  
a další. Od něho kolovaly mezi 
nejbližšími. Rád prý také četl 
válečné romány a cestopisy.

Lesní muž
Čím byl vyučen jsem se 

nedozvěděl. Někdo tvrdí, 
že písmomalířem, což by 
při pohledu na jeho výtvory 
tomu nasvědčovalo, někdo 
zase, že byl od černého ře-
mesla a že chtěl být lesákem, 
ale vzhledem k špatnému 
posudku ho na školu nevzali.

Každopádně to byl člověk 
inteligentní, i když podle 
jeho vzhledu by na to má-
lokdo usuzoval. Celý rok se 
totiž neholil a nestříhal, tak-
že vypadal jako lesní muž, 
jednou v roce, prý na prv-
ního máje se sám ostříhal 
a oholil a pak si zase nechal 
roční pauzu.

Rovněž od května až do 
zámrzu spal venku pod pří-
střeškem, přestože měl pokoj 
i ložnici k dispozici. I jeho 
strava byla jednotvárná. Rád 
pil čaj a mléko, kupoval si 
buchty a často i párky. Občas 
si zašel do Muckova na pivo, 
poklábosil, ale jinak alko-
holu neholdoval, ten byste  
u něho nenašli.

Pokud za ním přijela jeho 
maminka z Prahy, tak mu va-
řila. Ale po jejím odjezdu se 
vše vrátilo do starých kolejí. 
Párkrát za rok pak v pozděj-
ším období jezdil za matkou 
i sám. Přátelé se mu starali  
o zvířectvo a pečovali o sta-
vení.

Zemřel mladý
V posledním období se 

věnoval i botanice, sbíral 
květiny, zakládal si herbáře, 
vystavěl si doma skalku a za-
čal prý psát i jakousi osobní 
kroniku. Bohužel nevím, co 
se po jeho smrti zachovalo  
a zda to ještě existuje.

Josef Králík zemřel v roce 
1992 ve svých 53 letech, 
tedy poměrně mladý, když 
ho nejprve trápily ledviny 
a pak se přidala i slinivka. 
Průběh jeho nemoci byl 
rychlý. Všichni, kdo jsme ho 
znali, máme stále v paměti 
tuto poněkud nepřístupnou 
a svéráznou postavu.

František Záhora 
(článek vyšel v ČkD r. 2008)
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MUSICA VIVA
V neděli 18. prosince se zaplnil kostel na adventní koncert,  kde nám zazpíval smíšený pěvecký 
sbor Musica Viva.

Vzpomínky – každý měsíc jedno foto
Ve Zpravodaji vždy každý měsíc uveřejníme jednu historickou fotogra� i, někdy 
s popisem, někdy bez. Prosím v této souvislosti Vás, naše čtenáře, pokud poznáte 
jména osob, zkuste mě kontaktovat. 

Fotogra� e z výletu občanů Černé někdy kolem roku 1960. Fotogra� i do archivu kroniky 
věnovala paní Helena Valnohová, která k identi� kaci jednotlivých osob napsala:
zleva stojící: Josef Vačkář, Jindřich Strnad, Václav Vácha, Marie Váchová, Josef Rozboud, 
Růžena Nováková, Marie Rozboudová, Jan Strnad, Karel Vrba, Slávka Vrbová, Věra Rosická, Růžena Nováková, Marie Rozboudová, Jan Strnad, Karel Vrba, Slávka Vrbová, Věra Rosická, 
Vladimír Hofírek, Marie Hadravová, Milada Hofírková, Marie Čapková, Božena Rosická, 
ženu v brýlích nepoznávám, stejně jako dva mladíky v brýlích nad nimi, ta, které vykukuje 
pouze část hlavy, je, myslím, Kristina Štěrbová, dále je Marie Macháčková, Žo� e Rizáková, 
pí. Horká, za ní asi Josef Černý, Anežka Olšáková, Božena Švamberková a Alois Ondráček.
Horší je to s těmi v přední řadě. Zde poznávám jenom Majku Strnadovou.
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V předvánočním čase se setkali zástupci obce – starostka Irena Pekárková a zastupitel pan 
Přibyl – s občany Černé, kteří pobývají v Domově důchodců v Horní Plané. Každý senior  
obdržel vánoční dárkový balíček a při kávě a cukroví se dozvěděli o novinkách v obci.

Užijete si relaxaci v horkých pramenech s léčivou vodou.
21. 1. 2017 odjezd z Černé ráno 7:00 h
Cena i s pojištěním 350,- Kč
Přihlášky na obecním úřadě do 15. 1. 2017

Návštěva seniorů v Domově důchodců v Horní Plané

BAD FÜSSING - EUROPA THERME
Obec Černá v Pošumaví pořádá zájezd do

Pondělí: (začínáme 23. 1. 2017)
17:00–18:00 Kroužek tvoření
– pojď si s námi něco vytvořit... v lednu budeme  
dělat vločku, sněhuláčka a svícínek 
18:00–19:00 Kroužek pohybový
– cvičení, protahování, nácvik nové choreogra�e
19:00–20:00 Kroužek doučka
– nevíš si s něčím ve škole rady? Přijď, vysvětlíme.

Středa: (začínáme již 4. 1. 2017, 50,- Kč/os)
18:00–19:00 Powerjoga
– protažení a uvolnění celého těla
19:00–20:00 Orientální tanec
– ladné pohyby, energie, choreogra�e
– vhodné i pro úplné začátečníky 

Aktivity v Černé v Pošumaví

Info: Anna Poláková, +420 723 583 574, 
annapol.1@seznam.cz



Dolní Vltavice v době 
psaní příspěvku spí pod 
sněhovou přikrývkou, pro-
to sdílíme zajímavý článek  
o historii lyžování na Šu-
mavě. První lyže se objevují  
v této oblasti již koncem 
19. století. Prvně literárně 
doložený výskyt a použití 
lyží je zaznamenán v oblasti 
Zvonkové v roce 1890 a je 
spojen se jménem Karla Pa-
leczka a jeho lyžařskými 
pokusy. Ty prováděl spo-
lečně se svým kamarádem, 
učitelem Hrůzou, v blízkém 
okolí Smrčiny. Zprvu byly 
lyže využívány lesníky pro 
ulehčení práce v zasněže-
ném terénu, stejně tak byly 
často využívány dětmi při 
cestách do škol, celníky  
a  p o š t o v n í m i 
doručovateli, po vzniku sa-
mostatné ČSR také armádou 
a pohraniční stráží. Tento 
sport byl společenskou zá-
ležitostí, které se věnovali 
mladí měšťané o víkendech 
v rámci výprav do horských 
příhraničních oblastí. Sdru-
žovali se do kroužků a klubů. 
Zájemci se většinou znali  
z jiných sportovních od-
větví. První lyžeckou oblastí 
bylo okolí Želnavy, kam se 
dopravovali lyžaři vlakem  
z Českých Budějovic již ko-
lem roku 1910, a širší území 

Trojmezenské vrchoviny. 
První turistické terény vzni-
kaly v okolí Horní Plané, 
Plechého, Třístoličníku, 
Smrčiny… Lyžařská turisti-
ka využívala hotelů, útulen 
a domácích chalup. Roku 
1922 pořádal ČSK České 
Budějovice propagační zá-
vody na Smrčině, od roku 
1934 se lyžaři také věnovali 
u Plešného jezera sjezdu  
a nacvičovali slalom. Zde se 
v roce 1937 konaly i první 
závody. Rozvoj zažila i ob-
last pod vrcholem Smrčiny. 
Ke konci dvacátých let zde 
byly postaveny 2 můstky, 
které byly poté, v roce 1933 
nahrazeny jedním, již s kva-
litními parametry. Jeho 
realizaci předcházela vý-
stavba hotelu Pod Smrčinou 
o dva roky dříve. I v dalších 
letech se konala většina 
závodů v oblasti Smrčiny a 

Plechého. Tradiční tratě zá-
vodů vedly od Springerovy 
hájovny v Josefově Dole 
u Schwarzenberského ka-
nálu nad Novou Pecí přes 

vrchol Smrčiny, hřebe -
nem Hraničníku na Plešné 
jezero a zpět úbočím Hranič-
níku a Smrčiny. V roce 1938 
si dokonce stále rostoucí 
počet nadšených lyžařů, 
kdy lyžování se stává velice 
oblíbenou činností, vynutil 
zřízení horské záchranné 
služby pro oblast Želnavy  
a Kleti...

Po roce 1938 lyžařský 
život na Šumavě společně 
s omezením činností ly-
žařských organizací téměř 
ustal. Během 2. světové 
války byla omezována čin-
nost veškerých českých 
tělovýchovných klubů. V po-
válečném období se objevila 
snaha o obnovení některých 
lyžařských spolků, charakte-
ristickým rysem byla častá 
organizace nejen lyžařů, ale  
i celkově sportovních klubů 
a velkých organizací…

V poválečném období 
bylo vytvořeno střežené 
pohraniční pásmo bez mož-
nosti svobodného vstupu, 
tudíž zde utichl nejen život 
lyžařský, ale celkově i hos-
podářský. Veškerá doposud 
vybudovaná lyžařská in-
frastruktura během 40 let 
vlivem nevyužívání zchátrala. 

Na rakouské straně ná-
sledoval po válce pozvolný 
vývoj. Na začátku 50. let 
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Zprávy z Dolní Vltavice
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využívala svahy Smrčiny 
celní a pohraniční policie 
k pořádání závodů a kurzů 
lyžování. Důležité slovo pro 
rozvoj území měl klášter ve 
Schläglu, k jehož panství 
náležela právě tato rakous-
ká část Šumavy. V roce 1956 
zde vznikl skiklub Šumava 
za podpory spolkové země 
Horní Rakousko a klášte-
ra ve Schläglu. Odtud také 
pochází myšlenka vybudo-
vání lyžařského střediska. 
Záhy zde vznikly 2 sjezdovky  
s přenosným vlekem. Ten 
se ukázal být nedostačující  
a byl nahrazen dlouhým sta-
bilním vlekem. Na přelomu 
50. a 60. let byl zkvalitněn 
povrch sjezdovek – od-
straněny pařezy, čímž bylo 
umožněno lyžování i na 
méně zasněženém terénu. 

V poválečném období se 
tedy lyžařské dění přesu-

nulo na šumavské svahy do 
okolí Kubovy Hutě, Kvildy  
a Zadova. Šumavu v oblasti 
Železné Rudy otevřela 
turistům a lyžařům stavba 
železnice a především tune-
lu pod Špičákem, který byl 
zprovozněn již v roce 1877. 
Ta se stala po Krkonoších 
druhou nejvýznamnější ly-
žařskou lokalitou tehdejší 
doby, tedy od samého počát-
ku českého lyžování. Velká 
éra rozvoje lyžování na Špi-
čáku je zaznamenána ještě 

před činností samotných ly-
žařských klubů... Zajímavostí 
je, že sem jezdili i významné 
osobnosti z Prahy, jako byl 
Jan Neruda nebo Jaroslav 
Vrchlický. Začátkem 20. sto-

letí tedy dominovali této 
části Šumavy pražští lyžaři, 
kteří zde na Špičáku uspo-
řádali v roce 1902 i první 
lyžařské přebory v klasických 
disciplínách. Železná Ruda 
byla zajímavá pro lyža-
ře a turisty svou polohou  
z pohledu dostupnosti vla-
kovým spojením i širokou 
škálou možných výletů smě-
řujících do české i bavorské 
části Šumavy. I zázemí bylo 
již v prvorepublikové době 
na vysoké úrovni a předčilo 
střední část šumavské oblasti, 
kde vše bylo vysoce zasně-
ženo bez zřetelných cest.
Mnohdy je střední Šumava 
popisována jako divoká 
příroda s pouhou hrstkou 
osamělých pohostinství  
a chat, kde bydleli šumavští 
hajní a dřevaři…

Zdroj: Lukáš Frantál,  
Miroslav a Zdeněk Kůsovi

Pension Calla v Dolní Vltavici  
přijme na sezonu 2017 do svého kolektivu šikovnou pokojskou.

Tel. : 602 322 755, Ema Kondysková

Z Dolní Vltavice přejeme všem čtenářům Zpravodaje do nového roku 2017 pevné zdraví  
a samé dobré zprávy… Ema Kondysková, Pension Calla

      Lednové akce ve Skiareálu Lipno

 7. 1. Den s handicapem
 21. 1.	 Velbloud	na	sněhu
 21. 1. Just Ride! Winter 2017
 21. 1. Sobota s Lipno bez bariér
 28. 1. Lipno rodina cup

Více na www.lipno.info
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  I letos se po Lipensku svezete skibusem zdarma 

I	letos	se	zcela	pohodlně	svezete	po	Lipensku	skibusem,	který	je	zdarma.	Skibus	jezdí	do	
Skiareálu	Lipno	z	nedalekého	Frymburka, Černé v Pošumaví , Loučovic a Vyššího Brodu.	
Skibus	zahájí	provoz	23. 12.	a	bude	mít	i	napojení	na	vlakové	spoje	končící	v	Lipně	nad	Vltavou.	
Stejně tak můžete využít Stezkabus, který máte stejně jako Skibus s Lipnocard zdarma.
Lipnocard si můžete vyzvednout na obecním úřadě.



Pro chvíle oddechu
doplňovačka          ( sestavuje Fr. Záhora)

Tentokrát jsem připravil jednoduchou doplňovačku.V každém sloupci jsou dva pětipísmenné 
výrazy – písmenem, kterým první výraz končí, druhý výraz začíná. 
V pátém, zvýrazněném řádku, se nachází tajenka, v které si vyluštíte jméno předsedy MNV 
Černá (v pořadí pátý od roku 1945), ve funkci v letech 1954–1960, zemřel před 10 lety v r. 2007.

Legenda:   
1. ruská lihovina; úřední přezkoumání (např.účtů)
2. štíhlý listnatý strom; zimní měsíc
3. část věty; strach
4. jedinci mužského pohlaví; ženské jména (naše starostka)
5. velikán, obr; vrt
6. náčiní k ručnímu pohonu lodi; losovací nádoba
7. české město (stojí v pěkné rovině); vesnické náměstí
8. místo k uložení materiálu; penze
9. americká �lmová cena; krytá dřevěná lávka přes vodní tok
10. opak lehká; méně časté ženské jméno (2. 3)
11. pracuje v kotelně; druh rybářské sítě
12. náš jedovatý had; synonymum pro účinek
13. třídní nepřítel při zakládání JZD; část dveří

Vyluštění prosinec 2016 
RIZÁK, NOVOTNÝ, ZÁŠKODA, BENEŠ, STRAKA, NĚMEC, VÁCHA, MORCHA, HRŮZ, 
MACHAČ, ROZBOUD, MUSIL, ZIMMERMANN, KVĚTOŇ, MACHÁČEK, CIRHAN, 
AUGSTEN, ROSICKÝ, GRAGAR, ŠVAMBERK.
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Vaše příspěvky můžete posílat elektronickou poštou na adresu zpravodajcerna@email.cz,
nebo je předat v písemné podobě na Obecním úřadě v Černé v Pošumaví.

Uzávěrka dalšího čísla zpravodaje bude 25. ledna 2017.

Vydává Obec Černá v Pošumaví, IČO: 00 245 828, evidenční číslo MK ČR E 13487, neprodejné, 
Česká republika, Jihočeský kraj, okres Český Krumlov 

Foto obálky: Eva Brunerová
Sazba a tisk: TISKÁRNA ČERNÝ s.r.o., Černá v Pošumaví, www.tiskarna-cerny.eu 


